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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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A Barcelona, segons el Re-
compte 2017 organitzat per la
Xarxa d’Atenció a Persones Sen-
se Llar (XAPSLL) que es va fer
el passat mes de maig, hi ha
1.026 persones dormint al ca-
rrer. La xifra és superior a la del
recompte del 2016, que va lo-
calitzar 941 sensesostre. Més
enllà de la fredor d’aquestes da-
des, però, cada número amaga
una història personal.

Diumenge 18 de juny, dos
quarts de nou del vespre. Barri
del Fort Pienc. Un grup de vo-
luntaris de diferents ONG re-
parteix, en una parada a tocar de
l’Estació del Nord, menjar per a
tots aquells que s’hi acosten. Ho
fan, des de fa temps, cada diu-
menge. Molts dels que s’apropen
per poder fer un àpat són, o han
estat, sensesostre. 

“Vaig ser sensesostre durant
quatre anys. Dormia aquí a l’Es-
tació del Nord”. Qui parla és en
Ramon, que m’explica com un
home de Berga amb feina en
una empresa de la indústria tèx-
til va acabar dormint al carrer a
Barcelona entre l’octubre del
2012 i l’octubre del 2016. “Tot va
començar amb l’alcohol. Tens
una sèrie de rutines relacionades
amb la beguda que, sense que te
n’adonis, et van convertint en un
alcohòlic”, relata. Un viatge de
feina a Santander va ser el des-
encadenant del que vindria des-
prés: “Vaig anar al bar de l’hotel
i em vaig despertar en un hospi-
tal”, explica. Allò li va suposar
perdre la feina i el seu particular
descens cap a la foscor es va ac-
celerar. “Em vaig ‘rebentar’ tot el
que tenia a Santander en begu-
da i allà vaig començar a dormir
al carrer”, explica amb molta se-

renitat. Va aconseguir tornar a
Barcelona amb autobús gràcies a
l’ajuda econòmica d’un capellà.
L’autobús el va deixar a l’Estació
del Nord que, per desgràcia, es va
convertir en casa seva durant
quatre anys. “Quan comences a
dormir al carrer no expliques
res a la família perquè et fa ver-
gonya. La bola es va fent gran i
cada vegada beus més”, recorda. 

Mentre parlem i li pregunto
per la duresa de dormir al carrer,
fa una confessió sorprenent: “Si
toca dormir al carrer dorms al ca-
rrer. No ha estat especialment
dur”. Tot i la resposta, les seves
paraules reflecteixen l’amargor
d’una experiència que ningú vol-
dria viure mai. 

VEURE LA LLUM
Sortir d’una dinàmica com la que
li va tocar viure a en Ramon és
molt complicat. En el seu cas, tot
va començar quan algú de Ber-
ga que el coneixia de vista el va
reconèixer a l’estació i va avisar
la Fundació Arrels, que atén
persones sense llar a la ciutat.
Això  li va permetre recuperar el

contacte amb la seva germana.
“Dos dels meus companys d’aquí
a l’estació es van morir. Un de
pneumònia i l’altre, després de
barrejar alcohol i pastilles, ja
no es va despertar. Això em va
fer reflexionar i vaig pensar que
el següent podia ser jo”. Aquest
canvi de xip el va convèncer de
la necessitat de sortir del pou. Va
trucar a la seva germana per
dir-li que estava decidit a deixar
la beguda, pas imprescindible
per deixar el carrer. Ara viu en
una habitació a Lesseps, ha po-
gut recuperar l’atur que no va
utilitzar, va fent petites feines de
reparació a pisos del barri on viu
i aquest 4 de juliol farà un any
que no beu. “Alcohòlic no ho dei-
xes de ser mai, però ara puc dir
que estic content i sóc feliç”.

MÉS D’UN ANY AL CARRER
En Ramon, tot i que la seva rea-
litat continua sent dura, pot ex-
plicar que ha aconseguit sortir del
carrer. Aquest no és el cas de la se-
güent història, la d’en Yahos-
hua. Aquest jove, nascut a Israel,
i emigrat amb la seva família als

Estats Units i Anglaterra, va arri-
bar fa vuit anys a Barcelona per
treballar en el món de les finan-
ces com a autònom. El 2011,
però, va perdre la feina a causa de
la crisi econòmica. Llavors va
començar el seu periple per dife-
rents punts de l’Estat per trobar
feina. Va aconseguir alguna feina
puntual, però poca cosa més.
“Vaig treballar un temps en el sec-
tor de l’agricultura a Almeria
però eren feines temporals i em
vaig anar trobant situacions on
em van discriminar pel meu co-
lor de pell –en Yahoshua és ne-
gre–”, explica. Al mateix temps,
lamenta que “a molts llocs no es
creien el meu currículum. Veien
un negre i es pensaven que només
podia fer segons quines feines”.

Va decidir tornar a Barcelona
i va començar a viure amb una
dona amb qui tenia una relació.
La relació es va acabar i la seva si-
tuació personal es va anar dete-
riorant. Després d’anys sense
feina, es va quedar sense recur-
sos econòmics i sense casa. “Des
de fa més d’un any dormo en ofi-
cines bancàries. Mai no he volgut

dormir en grups de sensesostre
perquè al carrer hi ha molts pro-
blemes”, diu. Afegeix que “viure
al carrer és molt dur, sobretot psi-
cològicament” i explica que “cada
dia és una lluita perquè no em ro-
bin i mantenir les meves coses”.

En Yahoshua, com en Ra-
mon, també té facilitat per la pa-
raula. Tot i que no deu ser agra-
dable haver d’explicar la seva
història, se’l nota còmode durant
la conversa i insisteix que anoti
el que explica. Li pregunto per
l’alcoholisme que pateixen la
majoria dels sensesostre. Em
nega que ho sigui, però afegeix
que per suportar la seva situació
“la cervesa, el vi i el Jack Danie-
l’s hi ajuden”.

Abans d’acabar li pregunto
com encara el futur. És pessi-
mista i denuncia que no aconse-
gueix res dels serveis socials.
Amb un somriure que l’ha acom-
panyat durant estones de la con-
versa, es treu de la motxilla lletres
de cançons fetes per ell. Se’l veu
orgullós. “Ara el meu objectiu és
trobar algú que toqui la guitarra
i poder cantar”, conclou.

Albert Ribas
BARCELONA

Quan el carrer és casa teva
» Un sensesostre i un home que va viure 4 anys al carrer expliquen la seva història a aquesta publicació
» El Recompte 2017 fet al maig va confirmar que creix el nombre de gent que dorm a la via pública

Cada cop hi ha més persones que dormen al carrer a la ciutat. Foto: Cristian López
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GARANTIES4“Res no podrà actuar con-
tra les persones. La victòria la farà possi-
ble la gent”. Amb aquestes paraules es va
dirigir el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, al miler de persones
que van omplir el TNC el 4 de juliol per
presenciar l’acte de presentació, per part
del Govern, de les garanties democràti-
ques de l’1-O. L’exposició pública de tota
l’estructura legal del referèndum ja havia
començat el matí del mateix dia, en
aquest cas per part dels partits.

Així doncs, després de la destitució de
Jordi Baiget de la conselleria d’Empre-
sa i Coneixement, el Govern va voler en-
viar un missatge d’unitat i determinació
trencant la incertesa que envoltava el re-
ferèndum des del dia que se’n va anun-
ciar la data. “El referèndum és la garan-
tia perquè tots els catalans es puguin ex-
pressar. El seu vot decidirà”, va deixar
clar Puigdemont. 

I com s’aconseguirà això? La llei del
referèndum serà l’encarregada de donar
cobertura jurídica i garanties a tot el pro-
cés. Està previst que la seva aprovació es
faci a principis de setembre. La norma
preveu, en el seu article 4, que el Parla-
ment declararà la independència, durant
els dos dies següents, si el Sí obté més vots
que el No, mentre que si és al revés es con-
vocarien de forma immediata eleccions

autonòmiques. Les garanties de tot aquest
procés les establirà una Sindicatura Elec-
toral, que tindrà unes funcions similars
a les que normalment desenvolupa la
Junta Electoral. Aquest organisme tam-
bé tindrà l’encàrrec de buscar els obser-
vadors internacionals, que faran el se-
guiment de tot el procés de convocatòria
del referèndum per garantir el seu co-
rrecte desenvolupament.

L’altra pota clau d’aquest procés serà la
llei de transitorietat, que segons el Govern
ha de ser l’encarregada d’establir com se-
ria la separació amb l’Estat si guanya el Sí.
Es farà pública a finals de mes però tot in-
dica que només s’aprovarà un cop es co-
neguin els resultats de l’1-O.

Per tal que la ciutadania pugui conèi-
xer millor aquest procés electoral, el Govern
té previst desplaçar-se a més de 200 ciu-
tats i pobles per explicar-ne els detalls.

SENSE MÍNIM DE PARTICIPACIÓ
L’endemà dels dos actes de presentació dels
detalls de l’1-O, el vicepresident del Govern,
Oriol Junqueras, va defensar en una en-
trevista a TV3 que no s’hagi fixat un mínim
de participació per no afavorir el boicot. Se-
gons Junqueras, “no s’ha establert mai” un
mínim de participació en altres referèn-
dums, i va posar com a exemple els de la
Constitució espanyola o el de l’OTAN.

» Govern, Junts pel Sí i la CUP presenten la llei que ha de permetre tirar endavant el referèndum de l’1-O
» Puigdemont diu que la ciutadania, amb la seva participació, té el poder perquè la jornada sigui un èxit

“Ho farà possible la gent”

REFERÈNDUM4Diferents veus han ex-
pressat en els darrers mesos que l’1-O po-
dria ser una reedició de la jornada partici-
pativa que va ser el 9-N. Des del Govern,
però, defensen que això no serà així.

Els arguments per mantenir que aques-
ta votació no tindrà res a veure amb la del
novembre del 2014 són variats. En primer
lloc, recorden que l’1-O serà un referèndum
efectiu que complirà amb les garanties de-
mocràtiques de la comunitat internacio-
nal, mentre que el 9-N va ser “una consulta
popular”. Un referèndum, afegeixen des
del Govern, que serà vinculant i del qual
se n’assumirà “l’organització i les res-
ponsabilitats polítiques”, cosa que no va
passar el 9-N, ja que no era vinculant i l’or-
ganització va anar a càrrec de voluntaris. 

Tot i que la del cens és una de les in-
cògnites que encara queda per resoldre, el
Govern defensa que, a diferència de l’au-
togenerat del procés participatiu, aquesta
vegada hi haurà un cens conegut. Pel que
fa als col·legis electorals, tot i que ja hi ha
ajuntaments que han dit que no cediran es-
pais municipals, la intenció de l’executiu
és que es voti als mateixos llocs que es vota
en qualsevol altra convocatòria electoral.

Per últim, les meses electorals tindran
un llistat amb els electors i urnes con-
vencionals –s’ha iniciat el procés per
comprar-les directament després que el
concurs públic quedés desert–, mentre que
el 9-N no hi havia llista. Els membres de
les meses aquest cop no seran voluntaris,
sinó que es farà un sorteig per escollir-los.

“No serà un altre 9-N”
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PATRIMONI4L’Ajuntament va
anunciar el passat 2 de juliol l’a-
provació, durant la Comissió
de Govern, d’una suspensió de
llicències que ha de servir per
preservar el nucli antic d’Horta,
la plaça Bacardí i els carrers de
Campoamor i Salses, i les Cases
dels Periodistes, al barri de Can
Baró i de la Font d’en Fargues.

Així doncs, aquesta suspen-
sió de llicències, que és per un
període d’un any, fa referència
a la parcel·lació de terrenys, a
l’edificació d’obra nova, a la
gran rehabilitació, als incre-
ments de volum i sostre i a l’en-
derroc de construccions. Durant
aquest any, l’objectiu municipal
és estudiar la tramitació d’un Pla
Especial Urbanístic que per-
meti garantir el manteniment
dels edificis d’aquestes zones i
definir estratègies per fomentar
la rehabilitació.

D’aquesta manera, es po-
dran preservar un patrimoni
arquitectònic i històric que té es-
pais de gran valor com les típi-
ques parcel·les allargades de la
dreta del carrer d’Horta, amb la
casa situada al nord i el jardí
orientat a sud. També formen
part d’aquest patrimoni hor-
tenc les cases unifamiliars amb
pati a l’interior d’illa del carrer
Chapí, les torres modernistes i
la ciutat jardí dels carrers Cam-
poamor i Salses, o les promo-
cions d’habitatges unifamiliars
aïllats de determinats col·lec-
tius, com ara les cooperatives
dels periodistes a la Font d’en
Fargues i Can Baró.

PRESSIÓ URBANÍSTICA
La tinent d’alcalde d’Ecologia,
Urbanisme i Mobilitat, Janet
Sanz, va afirmar durant l’a-
nunci d’aquesta mesura que

“durant els darrers anys aques-
tes edificacions singulars i his-
tòriques, amb un valor patri-
monial elevat, han rebut pres-
sions a l’hora de poder-se trans-
formar o fins i tot de perdre
bona part de les catalogacions o
la seva memòria”.  De fet, l’A-
juntament ha recordat que la
“pressió edificatòria ha provo-
cat canvis en aquestes trames i
la consegüent desaparició de
part del teixit tradicional”.

MESURA DE CIUTAT
La decisió de l’Ajuntament de
tirar endavant aquesta sus-
pensió de llicències forma part
d’un pla de protecció de ciutat
que inclou les actuacions que ja
s’han fet a les cases-fàbrica i fà-
briques del Raval, al districte
Ciutat Vella, i als nuclis antics
de Vallcarca, a Gràcia, i Sant
Andreu, entre altres. 

Horta protegirà el nucli antic,
un dels seus grans tresors

» El pla de protecció que promou l’Ajuntament també inclou la plaça
Bacardí, els carrers Campoamor i Sales i les Cases dels Periodistes

Queixes veïnals al Turó de la
Rovira pel turisme i l’incivisme
DENÚNCIA4Els veïns del Turó de
la Rovira fa setmanes que estan en
peu de guerra contra la massifi-
cació, especialment turística, que
diuen que pateix el barri. Per tal de
denunciar aquesta situació han ce-
lebrat diverses concentracions de
protesta, amb tall de carrer inclòs,
durant les quals han alertat sobre
els problemes d’incivisme i mobi-
litat que pateix la zona.

Els veïns lamenten que cons-
tantment han d’aguantar acti-
tuds incíviques de la gent, molts
d’ells turistes, que pugen fins a la
zona de les bateries antiaèries.
L’any 2011 l’espai va ser adequat
per recordar el barri de barraques
que s’hi va fer a mitjans del segle
XX. Tot i que fa poc l’Ajuntament
ha destinat dos agents cívics a la
zona, els veïns afirmen que la
mesura és del tot insuficient i de-
manen més presència policial.  

Deixant de banda l’incivisme,
els veïns també estan preocupats
pels problemes relacionats amb la
mobilitat que asseguren que pa-
teixen, especialment després que
l’Ajuntament fes una rodona al
principi de l’accés a la zona de les
bateries i restringís el trànsit de cot-
xes als carrers de la Gran Vista i de
Mühlberg. Això ha provocat que
ara no puguin aparcar als carrers

que ho feien abans i reivindiquen
poder tornar-ho a fer. En decla-
racions a Betevé, una portaveu de
la Plataforma d’Afectats Turó de la
Rovira explicava fa uns dies que
“els senyals on posa pas exclusius
dels veïns i autobusos de línia no
serveixen perquè no es respecten
i, tot i que hi ha la pilona, pugen
motos que passen igualment”.

PARC DELS TRES TURONS
D’altra banda, el Grup Munici-
pal Demòcrata ha reclamat al go-
vern municipal que salvi les ca-
ses dels veïns dels Tres Turons
després que a principis de juny
es conegués que l’Ajuntament té
la intenció de reactivar el pla dels
Tres Turons, que contempla en-
derrocar gairebé 300 cases.

El carrer de Campoamor serà una de les zones que es protegirà. Foto: Districte

El Palau del Laberint d’Horta,
més a prop de ser rehabilitat

REFORMA4La reforma del Pa-
lau del Laberint d’Horta, el Pa-
lau Desvalls, ha fet recentment,
tal com ha informat Betevé, un
pas endavant després que l’A-
juntament, a través de Parc i Jar-
dins, hagi anunciat que té previst
invertir 1,3 milions d’euros per
a començar la rehabilitació par-
cial de l’edifici.

Es tracta d’una intervenció
d’urgència per evitar que el pa-
lau es pugui enderrocar, ja que
està en molt mal estat. De fet,
una quarta part de la finca està

en estat ruïnós i una altra quar-
ta part necessita una reforma in-
tegral. L’única part que està en
millor estat és l’ala dreta del pa-
lau, que és on hi ha les aules de
formació de Parcs i Jardins. La
reforma de l’edifici haurà de
respectar l’aspecte original de la
façana, ja que està catalogada.

En declaracions a Betevé,
la regidora del Districte, Mer-
cedes Vidal, ha explicat que
“per primera vegada es farà un
primer pas per aconseguir la
restauració d’aquest palau”.

Raquel Lua guanya 
el 18è Concurs de Cantautors

MÚSICA4La jove cantant i com-
positora de Nou Barris Raquel
Lua es va proclamar guanyado-
ra del 18è Concurs de Cantautors
d’Horta-Guinardó, que es va ce-
lebrar els passats 16 i 18 de juny. 

Lua, de qui s’ha dit que po-
dria ser la nova Sílvia Pérez
Cruz, va aconseguir endur-se
el primer premi d’aquest tradi-
cional concurs gràcies a la seva
veu melismàtica de tons medi-
terranis. La cantant de Nou Ba-
rris proposa versions i peces de
tons intimistes. El segon premi
del concurs va ser per Pep Mi-
rambell, mentre que el tercer va
ser compartit entre Andreu
Martínez i Beñat Revuelta. 

Els dies 16 i 17 el Centre Cívic
Matas i Ramis va acollir les se-
mifinals del concurs. La ronda la
van superar 30 músics, que es
van acabar convertint en deu se-
leccionats per a la final. El diu-
menge 18 la plaça de les Santes
Creus es va omplir a vessar per
presenciar més de quatre hores
de música. A banda dels finalis-
tes, el públic també va poder
gaudir de l’actuació d’El Sobrino
del Diablo, veí del barri.

L’edició d’enguany del concurs
va superar totes les expectatives,
tant d’inscrits -hi va haver 180
músics, el triple que en l’última
edició- com de públic - a la final es
van aplegar 400 espectadors-. 

Successos |Denuncien una agressió per motius ideològics
Un noi que forma part de l’Assemblea de Joves del Guinardó va denunciar a finals de juny haver

estat víctima d’una agressió per motius ideològics. A la denúncia feta als Mossos d’Esquadra el
jove va explicar que mentre feia una pintada en una paret que deia ‘Barcelona antiracista. Tan-

quem el CIE’ el van colpejar amb un casc de moto -li van trencar el nas- pel missatge de la pintada.   

L’Ajuntament rehabilitarà el Palau Desvalls. Foto: Arxiu

Lua, a baix de vermell. Foto: Districte
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Compar en època
de rebaixes

S'entén per rebaixa una reducció en els
preus que els béns o serveis hagin tingut
amb anterioritat. Aquesta reducció en els
preus en cap cas no implicarà una reducció
de la qualitat dels béns o serveis. 

A Catalunya, l'època de rebaixes està esta-
blerta en un màxim de dues temporades anuals. 

Rebaixes d'hivern: des del 7 de gener fins
al 6 de març.

Rebaixes d'estiu: des de l’1 de juliol fins
al 31 agost, tot i que aquest any 2017 han
començat el 30 de juny de forma oficial.

De cara a la campanya de rebaixes d’estiu
que ha començat el 30 de juny a Barcelona i
l’1 de juliol a tot Catalunya i que finalitza el
31 d’agost, l’Agència Catalana del Consum
recorda que fer rebaixes és una decisió de
cada comerciant, el qual també en decideix
la durada que pot oscil·lar entre una set-
mana com a mínim i dos mesos com a
màxim, també decideix, si canvia el pro-
ducte, si el canvia per un val o per diners en
el mateix període de rebaixes o fora d’a-
quest, si no el canvia... sempre ho haureu de
trobar per escrit en cartells que posi l’esta-
bliment.

L’Agència Catalana del Consum reco-
mana a les persones consumidores i usuà-
ries seguir els següents consells: 

• Gaudiu de les rebaixes de manera respon-
sable. 
• Compareu els preus. El preu rebaixat ha de
constar sempre al costat del preu no rebai-
xat, tant a l’aparador com a l’interior de l’es-
tabliment. Es pot substituir aquesta
infor ma ció pel percentatge de reducció de
preus en cada bé o servei. 

• Examineu el producte, que ha de tenir la
mateixa qualitat i garantia que té a preu no
rebaixat i que no ha de tenir defectes. 
• Diferencieu entre les vendes de rebaixes i
altres tipus de vendes a preus inferiors als
habituals com ara les vendes en liquidació,
les vendes de saldos i les ofertes. Els pro-
ductes rebaixats han d’estar diferenciats de
la resta. 
• Comproveu si l’establiment admet les tar-
getes de crèdit com a forma de pagament
habitual. Si és així, també ha d’admetre
aquest sistema en període de rebaixes. 
• Llegiu detingudament les etiquetes, les ins-
truccions d’ús i les característiques del pro-
ducte. 
• Pregunteu al comerciant per la possibilitat
de canviar el producte i les condicions en
què es pot fer aquest canvi. L’establiment no
té l’obligació de canviar un producte que
està en perfecte estat, a menys que ho
anunciï. 
• Demaneu i conserveu totes les factures o
els tiquets de compra, ja que són la vostra
garantia i els podeu necessitar en cas de re-
clamació. 
• La publicitat és vinculant i podeu exigir-ne
el compliment, per tant, guardeu la publici-
tat del producte juntament amb les seves
característiques, les instruccions, els catàlegs
comercials... 
• Els establiments comercials disposen de
fulls oficials de reclamació/denúncia.   

FONT D’INFORMACIÓ: 
http://www.consum.cat/recomanacions/reco
m_rebaixes/
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El govern Colau ha tret de nou del
calaix el Pla dels Tres Turons i torna
a amenaçar els veïns del Turó de la
Rovira amb tirar a terra les seves
cases. Des del PDeCAT ens pregun-
tem per què no és possible un parc
mixt on puguin conviure les cases i el
verd? Per què just ara, quan els veïns
tenen un entorn recuperat i millorat
gràcies a l’alcalde Trias, Colau els
torna a amenaçar amb l'expulsió?
Com s'entén que qui va arribar a l’al-
caldia amb la promesa d'aturar els
desnonaments vulgui ara fer fora
gent de casa seva?

Demanem a Colau que impulsiu
un parc mixt al Turó de la Rovira on
convisquin les cases, els espais mu-
seístics i les zones verdes. Volem un
pla pactat amb els veïns, amb un
parc per visitar i gaudir, però també
per viure-hi els que ja ho fan. També
rebutgem els nous pisos de reubica-
ció projectats al carrer Tenerife. No
ens quedarem en silenci. Els veïns
de Turó de la Rovira ens tenen i ens
tindran al seu costat.

Aquest mes de juliol comencen
les obres per cobrir un petit tram
de la Ronda de Dalt, a l’altura del
Mercat de la Vall d’Hebron. El go-
vern d’Ada Colau inicia unes obres
que es fan tard, malament i en
contra del que volen i havien pactat
els veïns de la Ronda. 

La regidora del Grup del PDe-
CAT adscrita a Horta-Guinardó,
Maite Fandos, ha explicat que les
reivindicacions dels veïns van
tenir el seu fruit el mandat pas-
sat, amb l’alcalde Trias, quan es
va redactar un estudi de viabilitat
pel cobriment de la Ronda de
Dalt al seu pas pels barris de La
Teixonera, Sant Genís dels Agu-
dells, Montbau, Vall d’Hebron i
Horta. El mandat passat va aca-
bar quedant tot llest per iniciar la
licitació dels avantprojectes tèc-
nics per cobrir la Ronda.

Maite Fandos considera que
“apostar per ‘cobertures parcials’,
que és el que fa el govern Colau, al
final pot hipotecar el projecte de
cobertura total de la Ronda de
Dalt. Fer intervencions parcials,
sense variar rasants ni traçats, pot
impossibilitar en el futur poder re-
alitzar el projecte sencer, que és el

que volen els veïns, i el que convé
a la ciutat”. “El govern Colau parla
molt de participació i els veïns ens
van donar una lliçó de participació:
la proposta de cobrir la Ronda va
ser el projecte més votat en el pro-
cés participatiu del PAM-PAD. Qui
parla de participació ha d’escoltar
i no tirar pel dret”, conclou Fandos.

Horta-Guinardó
Obres a la Ronda: tard, malament
i contra el que volen els veïns

Amb els veïns 
del Turó de la Rovira

PartitDemòcrataEuropeuCatalàHorta-Guinardó

@PDeCATHG hortaguinardo@partitdemocrata.cat

segueix-nos

El portaveu del Grup Municipal
Demòcrata a l’Ajuntament, Joa-
quim Forn, ha exigit a l’alcal-
dessa Ada Colau un compromís
ferm amb la celebració del refe-

rèndum que ens permeti votar el
pròxim 1 d’octubre. “S’han acabat
les ambigüitats: o estem a favor
de la democràcia i del dret a de-
cidir o estem a favor de l’immobi-

lisme i la reacció. Vostè tria”, ha
dit Forn.

En el darrer Ple municipal a la
casa gran, l’Ajuntament de Bar-
celona va rebutjar una proposta
del PP que pretenia comprome-
tre el consistori de la capital ca-
talana a no donar suport ni
pro po r cionar mitjans ni personal
municipal per fer possible el re-
ferèndum sobre la independència
de Catalunya que convocarà el
Govern de la Generalitat l’1-O.
Però per a Joaquim Forn, “ja no
en tenim prou amb rebutjar les
propostes del PP”. A parer de
Forn, “l’Ajuntament i el seu go-
vern municipal no poden restar
aliens a aquesta reivindicació na-
cional i a aquest moment històric.
Barcelona, capital de Catalunya,
ha d’estar al capdavant del país. I
cal demostrar-ho explicitant un
clar suport al referèndum”.

Joaquim Forn i el PDeCAT diuen
a l’alcaldessa Colau que “ara, quan
ja coneixem per boca del president
Puigdemont i del Govern de la Ge-
neralitat els detalls d’aquest refe-
rèndum, quan ja se’ns han exposat
totes les garanties democràtiques
i de participació que inclou per fer
possible la seva celebració, des
d’aquest moment necessitem del
govern de la ciutat el màxim com-
promís. Màxim compromís perquè
els barcelonins puguem votar.
S’han acabat les ambigüitats i els
càlculs polítics: o estem a favor de
la democràcia i del dret a decidir o
estem a favor de l’immobilisme i
la reacció. Alcaldessa Colau,
vostè tria”. Forn conclou assegu-
rant que “el pròxim 1 d’octubre
votarem. Ningú ens aturarà, per-
què com diu el president Puigde-
mont: no hi ha prou Estat per
aturar tanta democràcia”.

Maite Fandos
Regidora adscrita a 
Horta-Guinardó del 
PDeCAT Barcelona

Forn exigeix compromís a 
Colau per permetre votar l’1-O 
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Ballada de sardanes de la mà
dels botiguers dels Tres Turons
CULTURA POPULAR4Per setè
any, la Federació de Comer-
ciants dels Tres Turons –enti-
tat que agrupa Carmel Comerç,
el Mercat del Carmel i els Co-
merciants de Teixonera– va
celebrar la seva tradicional Ba-
llada de Sardanes. 

L’activitat va tenir lloc el
passat diumenge 2 de juliol a
partir de les set de la tarda, a la
plaça Pastrana, davant del Me-
tro. Emmarcat en la Festa Ma-
jor del Carmel, l’activitat va

aplegar desenes de veïns que es
van animar a ballar sardanes de
la mà de la Cobla Rambles i el
Grup Sardanista Horta. L’A-
juntament hi va donar suport. 

Amb aquesta activitat es pre-
tén fomentar la cultura catala-
na i promoure un acte de ger-
manor entre els veïns i veïnes,
que van poder ballar peces com
ara Les nimfes del llac, de Josep
Coll; la Rosa Bella, de Josep Sa-
derra, o Terra aimada, de Ra-
mon Vilà, entre moltes altres. 

DINAMITZACIÓ4Els comerciants
de Cor d’Horta, de la mà del
col·legi Immaculada Concepció i
Màrius Serra, volen omplir les bo-
tigues del barri d’enigmes. Com
ho faran? A través del projecte
Horta Enigmàtica, una iniciativa
que va néixer a l’escola hortenca
i que es començarà a posar en
marxa a partir de l’octubre. 

El funcionament de la cam-
panya és molt fàcil. Per una
banda, els escolars de la Imma-
culada Concepció elaboraran
enigmes, sota la supervisió d’en
Màrius Serra, els quals, segui-
dament, es penjaran per les bo-
tigues de l’associació. Els clients,
al seu torn, hauran d’esbrinar els
enigmes de totes les botigues,
com si fos una gimcana, i els
guanyadors optaran a un premi. 

D’aquesta manera, l’eix co-
mercial aposta per la cultura i fa
barri col·laborant amb l’escola i
un cèlebre hortenc com és Serra.

ÈXIT DEL COMERÇ AL CARRER
Per altra banda, l’associació va
fer un bon balanç de la fira de

Comerç al Carrer que va celebrar
el dissabte 10 de juny als carrers
Tajo, Lisboa i Baixada de la Pla-
na durant tot el dia. 

Malgrat la calor, s’hi van fer
activitats per a tots els públics,
com ara tallers infantils, concerts
i una recollida solidària d’ali-
ments entre els visitants. 

Però la gran estrella de la

jornada va ser la vedella to-
rrada, d’origen gallec i de 200
quilograms de pes. Cuinada
des de la nit d’abans a l’estil
burduntzi, els comerciants van
repartir-ne 1.500 racions en-
tre els assistents a partir de
dos quarts de nou del vespre,
poc abans que comencés el
sopar de germanor.

Serra col·laborarà amb els comerciants. Foto: Cor d’Horta

Cor d’Horta i Màrius Serra
volen omplir el barri d’enigmes

Hi van participar desenes de veïns i veïnes. Foto: Tres Turons

Aniversari | Comertia celebra els seus 15 anys de vida
Comertia, l’entitat que aglutina les millors marques de referència d’origen familiar i local,
va celebrar el dia 4 a la nit al Majestic de Barcelona un acte de celebració dels seus 15 anys

de vida. Es van lliurar premis als socis de l’entitat i l’acte va acabar amb una conversa entre
el president de la Generalitat, Carles Puigdemont, i el de Comertia, Joan Carles Calbet.
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El turisme supera l’atur com el principal problema de la ciutat, segons l’últim Baròmetre BCN

Preocupats pel turisme
SOCIETAT/ El turisme s’ha convertit en la
principal preocupació dels veïns de la ciutat.
Aquesta és la principal conclusió que s’obté
del darrer Baròmetre BCN semestral, una
eina mitjançant la qual l’Ajuntament con-
sulta telefònicament, entre altres temes, els
assumptes que més preocupen els barcelo-
nins. Els resultats de l’estudi els va presentar
el primer tinent d’alcaldia Gerardo Pisarello
el passat divendres 23 de juny. Segons el ba-
ròmetre, el turisme representa el problema
més greu per al 19% dels enquestats, men-
tre que l’atur, que habitualment era el prin-
cipal tema de preocupació dels veïns, cau a
la segona posició amb un 12,4%.

Una de les primeres reaccions que s’han
conegut després de la publicació de les
dades és la de l’Assemblea de Barris per a un
Turisme Sostenible (ABTS), que considera
que “el relat feliç del turisme com a motor
desitjable de l’economia de la ciutat, supo-
sat portador de riquesa i d’ocupació, ha
mort i ha de ser enterrat”. Aquesta “mentida”,
segons l’ABTS, s’ha venut a través de “la re-
petició propagandística des de diverses ins-
titucions públiques i els lobbies privats”,
però consideren que només ha aportat “ri-
quesa per a l’empresariat, llocs de feina
híper precaritzats i misèria per a la població”.

En el mateix text, l’ABTS assegura que a
l’hora de definir un model de ciutat sempre
s’hauria de defensar la prioritat dels drets so-
cials i contraposa aquest fet amb la situació
que consideren que s’està produint a Barce-
lona, en la qual “el sector turístic està des-
truint drets individuals i col·lectius per tal
d’augmentar els seus guanys”, cosa que, ar-
gumenten, s’ha vist agreujada en els darrers

anys amb la “demostrada expulsió de veïnat
provocada per la proliferació d’allotjaments
turístics”. Això, segons l’ABTS, se suma a al-
tres factors com la saturació de carrers i pla-
ces, de la xarxa de transport públic i els
problemes ambientals, però apunten la
“hiper-turistització” de Barcelona com el
problema més greu que fa que els ciutadans
perdin cada cop més drets i que acabin obli-
gats a abandonar els seus barris.

Per solucionar-ho i encetar un període
de decreixement turístic, l’ABTS creu que
cal deixar d’invertir diners en la promoció
del turisme a la ciutat i exigeix el desman-
tellament de Turisme de Barcelona i la seva
substitució per “una Agència Municipal de
Turisme, encarregada no ja de la promo-
ció sinó del control ferri d’un sector insa-
ciable”. L’assemblea clou el seu text
incidint que “davant un sentir social palès
i un creixement turístic cada vegada més
accelerat, calen mesures contundents i
dràstiques per revertir la situació”.

‘BARCELONA NO ESTÀ EN VENDA’
Algunes d’aquestes demandes de l’ABTS,
però, ja es van reivindicar el passat 10 de
juny en la manifestació anomenada Barce-
lona no està en venda, que diferents enti-
tats veïnals i sindicals van convocar pel
centre de la ciutat per protestar contra l’es-
peculació immobiliària que consideren
que pateix la ciutat.

Més de 3.000 persones van anar des
de la plaça Universitat fins a les Drassanes
reivindicant, entre altres, l’habitatge asse-
quible, l’aturada de l'especulació i la limi-
tació dels preus del lloguer.

QUEIXA/ Nou clam per reivindicar unes residències
públiques i dignes per a la gent gran. El passat dimarts
27 de juny, la plataforma SOS Gent Gran BCN va  convocar
una nova acció per reivindicar el que consideren que han
de ser els mínims exigibles en les residències públiques
que hi ha a la ciutat. L’entitat denuncia que aquestes re-
sidències assistides estan gestionades “amb ànim de lu-
cre” i que la seva filosofia és “guanyar com més diners mi-
llor, escatimant tot el possible en el personal, sous, ma-
terial...”. Més d’11.200 persones, algunes amb un alt
grau de dependència, viuen en aquests equipaments.

Sota el lema La gent gran ha de viure amb dignitat!, des-
enes de persones es van concentrar a les 10 del matí al
número 332 del carrer Llull, al barri de Diagonal Mar i el
Front Marítim del Poblenou, i van anar fins a les portes
de la conselleria de Treball i Afers Socials, al número 266
del passeig del Taulat. 

La reivindicació va viure un nou episodi a principis de
juliol, quan SOS Gent Gran i els familiars dels usuaris de les
residències assistides gestionades per OHL van mantenir una
reunió amb representants del departament de Serveis So-
cials. De moment, les postures continuen distanciades, tot
i que està previst que el dia 27 d’aquest mes hi hagi una nova
trobada a la qual hi assistirà la consellera Dolors Bassa.

SOS Gent Gran torna a mobilitzar-se
per reclamar unes residències dignes SALUT/La Federació d'Associacions de Veïnes i Veïns de Bar-

celona (FAVB) ha fet pública la seva disconformitat després
de l'inici de la tramitació de l'Avantprojecte de llei de fór-
mules de gestió de l'assistència sanitària que el Govern va
aprovar el passat dimarts 20 de juny.

La comissió de Sanitat de la federació desconfia que sota
el paraigua de la denominació “sense ànim de lucre”, la con-
selleria que encapçala Toni Comín vulgui incloure en el sis-
tema públic de salut empreses i fundacions que la FAVB con-
sidera “poc transparents”. La federació tampoc aprova
que en els centres públics es pugui fer activitat privada.

La FAVB aprofita el comunicat de rebuig per sol·licitar
una reunió amb el conseller Comín i avisa que està dis-
posada a “promoure mobilitzacions ciutadanes” per tal que
aquesta tramitació s’aturi.

La FAVB rebutja la futura llei
sobre l’assistència sanitària

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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POLÈMICA/ El futur de l’espai de Germa-
netes, al barri de la Nova Esquerra de l’Ei-
xample, ha generat una col·lisió de
postures entre un grup de veïns partidaris
d’aturar les obres que s’hi estan fent i el
manteniment del conjunt de l'espai com
una zona verda i l'Associació de Veïns de
l'Esquerra de l'Eixample, que des de fa
molts anys ha reivindicat la construcció
d’un institut, una escola bressol, d’habitat-
ges socials, d’un centre de dia i d’una zona
enjardinada, entre altres equipaments que
estan projectats en aquest interior d’illa.

L’associació de veïns considera que la
construcció de tots aquests serveis és vital
per “atendre les necessitats socials del barri
i preservar la convivència del veïnatge” i re-
soldre les urgències que arrossega el barri

en la demanda de “places d’ensenyament
públic, d’atenció a la gent gran o de la cre-
ació d’habitatge social de lloguer, lluitant
contra l’especulació immobiliària que està
expulsant del barri veïnes i veïns amb ren-
des baixes”. De fet, els veïns consideren
que la creació d’aquests equipaments són
“cabdals per cohesionar el barri”.

Els veïns acaben el seu text assegurant
que “més enllà de les intencions o la bona
fe del grup promotor d'aquestes al·lega-
cions, la no realització dels equipaments
de Germanetes només interessa els espe-
culadors immobiliaris”  i asseguren que la
creació d’equipaments i l’aplicació de po-
lítiques mediambientals serioses són dos
elements imprescindibles per garantir les
millors condicions de vida al barri.

Discrepàncies a l’Eixample sobre els
equipaments a l’espai de Germanetes

CULTURA/ Entre els dies 7 i 9 d’a-
quest mes, l’associació cultural Ar-
tixoc va fer una representació
teatral anomenada En temps del
Sr. Muñoza Can Batlló, al barri de
la Bordeta de Sants-Montjuïc.

L’espectacle va tenir un for-
mat original interactiu i es va fer
en cinc escenaris diferents, re-
partits pels terrenys de la fàbri-
ca. L’obra, escrita en clau d’humor
però amb una sòlida base his-
tòrica, se centra en plena dicta-
dura franquista, en l’època en
què l’empresari Julio Muñoz Ra-
monet va adquirir Can Batlló,
l’any 1943, mentre que Europa es
dessagnava immersa en la Se-
gona Guerra Mundial.

Una obra de teatre
per recordar com
era Can Batlló

PUBLICACIÓ/ El passat dia 12 de
juny, un dia abans que es com-
plissin els dos anys d’Ada Colau
com a alcaldessa de la ciutat, la
FAVB va publicar una nova edició
de la revista Carrer, que en les se-
ves pàgines centrals fa un repàs
crític a la primera meitat de man-
dat de Barcelona en Comú.

La portada del número 144
de la revista centra la seva mira-
da en l’aturada de les obres de les
Glòries i altres temes destacats
són el cas Palau o la mobilització
veïnal de Nou Barris per denun-
ciar el profit que vol treure l'ex-
trema dreta del conflicte per l'o-
bertura d'un centre religiós islà-
mic al barri de Prosperitat.

‘Carrer’ repassa 
els dos anys d’Ada
Colau a l’alcaldia

veïns en línia

‘Fem nostre l’espai de la Model’
aplaudeix el tancament del centre

REIVINDICACIÓ/ La Model ja
forma part de la història de la ciu-
tat. El passat 8 de juny, els últims
reclusos que hi havia a la presó
van abandonar el centre i, quan
només faltava un dia perquè es
complissin 113 anys de l’aniver-
sari de la seva inauguració, la
presó va tancar les seves portes.
Un dels actors que ha celebrat el
tancament del centre penitenciari
és Fem nostre l’espai de la model,
que es va reunir la tarda anterior a
la clausura del penal. Aquesta en-
titat havia reivindicat que la presó
feia quatre dècades que estava
obsoleta i era un dels principals
defensors del trasllat dels presos,
de la clausura del centre i del rea-
profitament del seu espai. 

En un comunicat, l’entitat
mostra la seva satisfacció “perquè
hagi arribat aquest dia” i apunta el
conveni que l’Ajuntament i la Ge-
neralitat van signar a principis
d’any com a eina imprescindible
perquè s’hagi satisfet la seva prin-
cipal demanda. Tot i això, l’entitat
assegura que volen ser “agents
actius del procés que ara s’obre,
treballant al costat de la Genera-
litat i de l’Ajuntament, amb ca-
dascú en relació a les seves
respectives competències”.

I és que ara, segons expliquen,
toca treballar per “aprofitar” les
dues illes que s’alliberaran a l’Ei-
xample quan s’acabi d’enderrocar
la Model (els treballs per tirar a
terra l’antic edifici van començar
a finals de març i avui en dia en-
cara continuen). 

Fem nostre l’espai de la Model
explica que, amb el centre tancat,

“conflueixen tres dinam̀iques rei-
vindicatives”. Per una banda, exis-
teix la necessitat de crear una
gran zona verda per a una part de
la ciutat tan edificada i densa-
ment habitada com és el barri de
la Nova Esquerra de l’Eixample.
Paral·lelament, cal afrontar algu-
nes de les mancances en equipa-
ments pub́lics per als veïns del
barri i, en última instància, creuen
que cal crear un espai de
memor̀ia del que ha significat la
presó Model en els seus 113 anys
d’història.

Per això, i com a darrera peti-
ció, Fem nostre l’espai de la Model
demana l’obertura “d’un proceś
participatiu, que no s’allargui en
el temps pero ̀permeti actualitzar
en el que sigui necessari el Pla Di-
rector del 2009, revisant a l'alca̧
les previsions de zona verda i
equipaments, en la mesura que
l’Ajuntament disposa tambe ́ de
l’espai del carrer Nicaragua que la
Generalitat es reservava llavors
per a usos terciaris, mai acceptats
pel veïnat”.

La plataforma ja va fer una
festa reivindicativa a finals de
maig a l’espai recuperat en la
cruïlla dels carrers Rosselló i En-
tença, en la qual van pintar un
grafiti i van plantar un tòtem en
el qual explicaven les seves rei-
vindicacions. Diferents associa-
cions de veïns, culturals i de
memòria, entitats juvenils, sindi-
cats, consells, cooperatives i fun-
dacions integren Fem nostre
l’espai de la Model, que tot i que ja
ha vist satisfeta la seva gran de-
manda, encara té feina per fer.

HABITATGE/ Els Jardins de Mont-
serrat, al barri de l’Esquerra de l’Ei-
xample, van ser l’escenari de la se-
gona assemblea del Sindicat de
Llogaters, que es va celebrar el
passat dia 30 de juny.

L’activitat principal d’aquesta
segona assemblea va ser el taller
La LAU ens fa la vida impossible, en
el qual es va explicar de manera
senzilla com funciona la Llei d’A-
rrendaments Urbans i com afec-
ta les persones que viuen en rè-
gim de lloguer. 

El Sindicat també va partici-
par en una acció reivindicativa
contra l’especulació immobiliària,
juntament amb Fem Sant Anto-
ni, el passat dilluns dia 3.

El Sindicat de
Llogaters celebra la
segona assemblea

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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DIVENDRES 14 DE JULIOL
21:30 Música de qualitat. La pròxima sessió miu-

sical del cicle Concert a la fresca 2017 anirà a
càrrec de la banda Os Ovos. / Casal de Barri
Can Baró - El Pirineu.

12 I 13 DE JULIOL
18:30 Casa Àsia ha preparat un taller d’intro-

ducció a la pintura xinesa. El preu del taller
serà de 32 euros i 15 més de materials. / Casa
Àsia.

FINS AL 17 DE JULIOL
19:00 Tots els dilluns d’aquest mes fins al prò-

xim dia 17 es faran sessions del taller ano-
menat Planifica les teves vacances. / Centre Cí-
vic Casa Groga.

FINS AL 27 DE JULIOL
Matí-TardaDurant tots els dies laborables del

mes i fins al dia 27 es podrà visitar l’exposi-
ció de tots els cartells que s’havien presen-
tat per ser la imatge de la Festa Major del Car-
mel. / Centre Cívic El Carmel.

TOT EL MES
Matí-Tarda Lily Aceituno ha preparat una ex-

posició anomenada Barcelona i el Carmel amb
fotografies en blanc i negre. / Biblioteca El Car-
mel - Juan Marsé.

TOTS ELS DISSABTES
10:30Des del passat mes de març, cada dissabte

al matí es fan sessions d’introducció a la im-
pressió en 3D per a nens i nenes d’entre 8 i
12 anys. / Centre Cívic Guinardó.

DES DEL 21 DE JULIOL
17:00 Punt Xarxa s’encarregarà d’un taller de

robòtica per a nens i nenes d’entre 7 i 12 anys
que s’allargarà durant quatre sessions. / Bi-
blioteca Guinardó - Mercè Rodoreda.

DIMECRES 2 D’AGOST
18:00 Triangular de futbol de la primera fase del

Torneig dels Històrics del futbol català entre
el Martinenc, l’Europa i el Badalona. / Mu-
nicipal del Guinardó.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

San i Trium s’encarregaran del taller
Grafitegem un conte, pensat per a
nens i nenes d’entre 9 i 12 anys. / Cen-
tre Cívic Teixonera.

Tot a punt per al taller
‘Grafitegem un conte’

Dijous 13 de juliol a les 11:00

El xef Diego Molina s’encarregarà
d’aquest taller monogràfic per en-
senyar a preparar coques catalanes,
tant dolces com salades. / Mercat de
la Vall d'Hebron.

Una sessió per aprendre a
preparar coques delicioses
Dissabte 22 de juliol a les 11:00

La UA Horta debuta a la Copa
Catalunya contra el Vilassar

29 o 30 de juliol

Iriria. La niña tierra és un documental
que reflexiona sobre les relacions en-
tre homes i terra a l'Alta Talamanca. /
Casal d'Entitats Mas Guinardó.

‘Iriria. La niña tierra’, 
protagonista al Cinefòrum
Dimecres 19 de juliol a les 19:00

Partit de futbol corresponent a la
primera ronda de la Copa Catalunya
entre la UA Horta i la UE Vilassar de
Mar. / Feliu i Codina.

Bàsquet | El Lima-Horta ja coneix el calendari de la Lliga Femenina 2
Les dates ja estan establertes. El passat dia 1, la Federació espanyola de bàsquet (FEB) va publicar el

calendari de competicions, de manera que el Lima-Horta ja sap quan serà el seu debut en una nova
temporada a la categoria de plata del bàsquet estatal. La competició tornarà a estar dividida en 2
grups de 14 equips i les d’Isaac Fernández debutaran durant l’últim cap de setmana de setembre.

FUTBOL4Ja hi tornem a ser.
L’arribada del mes de juliol sol
coincidir amb la calor i les va-
cances de l’escola, però per als afi-
cionats del futbol, al districte, a la
ciutat i al país, significa que co-
mença el compte enrere cap a una
nova edició del Torneig d’Histò-
rics Del Futbol Català.

El dia 31 d’aquest mes, com
no podia ser d’una altra manera,
el municipal del Guinardó tornarà
a ser l’escenari del tret de sortida
d’una de les competicions amb
més tradició del futbol de casa
nostra, que enguany celebra la
seva 32a edició. El Martinenc,
l’amfitrió, ha aconseguit que 11
grans equips l’acompanyin en el
trofeu estiuenc per excel·lència:
seran l’Horta, el Vilassar, el Sant
Andreu, el Júpiter, el Cerdanyo-
la, el Granollers, l’Europa, el Ba-
dalona, el Sants, el Castelldefels
i el Vilafranca.

El passat 28 de juny es va fer
el sorteig per definir els quatre
grups i el camí cap a la final.

L’Horta, el Vilassar i el Sant An-
dreu, tres equips que aquest any
seran rivals a Tercera, encetaran
el campionat el dia 31 i confor-
men el grup 1. El Júpiter, el Cer-
danyola i el Granollers, els equips
del grup 2, jugaran els seus par-
tits el primer dia d’agost. El Mar-
tinenc, l’Europa i el Badalona, el
coco i l’equip que més cops ha
guanyat l’Històrics, conformen el
grup 3 i començaran la competi-
ció el 2 d’agost, mentre que al
grup 4 hi ha el Sants, el Castell-
defels i el Vilafranca, que seran els
encarregats de cloure la primera
fase el dia 3 del mes que ve.

Com és habitual, en aquest
primer tram del torneig el format
d’aquest primer tram de compe-
tició serà de triangular, amb par-
tits de 45 minuts, tots contra
tots. Els líders de cada grup ac-
cediran a les semifinals, que ja es
jugaran en partits de 90 minuts.
Els campions dels grups 1 i 2 ju-
garan la primera semifinal el dia
5 d’agost a les sis de la tarda i dues

hores després es jugarà la sego-
na semifinal entre els guanyadors
dels grups 3 i 4.

La gran final es disputarà el
dia 6 d’agost a les 7 de la tarda i
serà el partit en el qual es troba-
rà el successor del Vilafranca al
palmarès de la competició (si el
conjunt de l’Alt Penedès no acon-
segueix defensar la seva corona). 

Institucionalment, aquesta

edició dels Històrics serà la pri-
mera de Miquel Carrillo com a
president d’honor després de la
mort de Rafel Joaquim, el gran
impulsor de la competició.

HORTA-VILASSAR A LA COPA
L’Històrics, però, no serà la pri-
mera cita amb el futbol al districte
aquest mes. De fet, un o dos dies
abans de l’estrena a l’Històrics,

l’Horta debutarà en competició
oficial, a la Copa Catalunya, tam-
bé contra la UE Vilassar. El par-
tit es jugarà al Feliu i Codina el dia
29 o 30 d’aquest mes (l’Horta,
com a local té dret a triar dia i
hora). Si els de Nacho Castro
superen aquesta ronda, jugarien
la segona fase de la competició
contra el vencedor de l’elimina-
tòria entre Granollers i Badalona.

Torna l’hora de l’Històrics
» El municipal del Guinardó serà l’escenari de la 32a edició del trofeu estiuenc per excel·lència

» El campionat és una de les cites més importants de la pretemporada del Martinenc i de l’Horta

El resultat del sorteig de la primera fase de la competició. Foto: Twitter (@thistorics)
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Durant anys, el veïnat dels barris de
muntanya (La Font del Gos, Montbau,
Sant Genís dels Agudells, Parc de la
Vall d’Hebron i Teixonera) del districte
d’Horta-Guinardó disposava d’una
carretera que creuava els seus barris.
Amb les rondes, Barcelona millorava
la seva mobilitat però deixava una
fractura en aquests barris, que aporta
contaminació acústica i una pèrdua de
qualitat de vida per al veïnat. Tot i que
en altres barris la Ronda s’ha cobert
en gran part, al districte d’Horta-Gui-
nardó això no ha passat.

El veïnat reivindicatiu manté viu
l’objectiu de la cobertura i soterra-
ment de la Ronda en tots els trams
guanyant espai per a usos que el ve-
ïnat decideixi de manera participa-
tiva. Tot i el consens assolit l’any
2015 per tots els grups municipals
de l’Ajuntament, el govern actual
s’entesta a no presentar els avant-
projectes lligats al consens entre el
veïnat i els grups polítics. 

Sembla que el govern Colau no
contempli treballar amb aquest con-
sens assolit. ERC ha reclamat conti-
nuar treballant en la cobertura de la

Ronda de Dalt i aportar noves zones
d’usos culturals i mediambientals en
una ronda verda que sigui per al ve-
ïnat d’aquests barris.

Un any més hem deixat enrere el
28 de juny, Dia Internacional de
l’Orgull i l’Alliberament LGTBI,
amb notícies esfereïdores a nivell
mundial, amb persecució de per-
sones i agressions que vulneren
els Drets Humans bàsics. Per això,
instem totes les administracions i
empreses del nostre país a aplicar
i impulsar sense dilacions la Llei
11/2014 contra l’LGTBIfòbia, apro-
vada pel Parlament de Catalunya.
Perquè estimar qui vulguis és un
dret a defensar i un objectiu so-
cial irrenunciable.

Raül Barahona
Conseller de districte

d’ERC a Horta-Guinardó

Horta-Guinardó
Esquerra demana la cobertura
de la Ronda de Dalt

ERC força l’aprovació d’un codi ètic 
que no permetrà contractar familiars

El darrer ple municipal de l’Ajuntament de
Barcelona va donar llum verda al codi ètic i
de conducta, la norma que fixa els principis
de bon comportament i transparència al
consistori. Esquerra Republicana ha contri-
buït de manera decisiva a l’aprovació del
codi, amb un punt que fixa que cal “abste-
nir-se de nomenar personal amb qui pugui
haver-hi conflictes d’interès familiar”. Els re-
publicans entenen que “l’ètica no pot limi-
tar-se al que diu la llei, sinó que ha d’anar
més enllà”. 

Instants després de l’aprovació del codi
ètic, el tinent d’alcalde Jaume Asens va as-
segurar als mitjans que l’aportació d’ERC no
canvia res, i que en el cas del personal de
confiança “l’elecció és lliure”. Asens, per tant,
deixava la porta oberta a seguir contractant
familiars. El portaveu republicà a l’Ajunta-
ment, Jordi Coronas, va respondre assegu-
rant que “si algú renuncia a l’ètica
emparant-se en cap llei, quedarà retratat”.
Coronas va demanar que el codi ètic s’apliqui
també retrospectivament en aquells casos
on hi ha hagut conflicte d’interès familiar.
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